

Images in medicine

Forme ulcéro-nécrotique d'un cancer de la vulve



Ulceronecrotic cancer of the vulva

Amel Achour Jenayah^{1, &}, Abdallah Cherni¹

¹Service "A" du Centre de Maternité et de Néonatalogie de Tunis, Tunisie

[&]Corresponding author: Amel Achour Jenayah, Service "A" du Centre de Maternité et de Néonatalogie de Tunis, Tunisie

Mots clés: Carcinome épidermoïde, grande lèvre, forme ulcéro-nécrotique

Received: 10/02/2017 - Accepted: 07/03/2017 - Published: 19/06/2017

Pan African Medical Journal. 2017;27:130. doi:10.11604/pamj.2017.27.130.11949

This article is available online at: <http://www.panafrican-med-journal.com/content/rticle/27/130/full/>

© Amel Achour Jenayah et al. The Pan African Medical Journal - ISSN 1937-8688. This is an Open Access article distributed under the terms of the Creative Commons Attribution License (<http://creativecommons.org/licenses/by/2.0>), which permits unrestricted use, distribution, and reproduction in any medium, provided the original work is properly cited.

Image en médecine

Vulvar cancer is rare accounting for less than 5% of gynecological cancers. It mainly affects elderly women. We here report the case of a 70-year old woman. Clinical symptoms were dominated by vulvar pruritis evolving over a 6-years period, neglected by the patient. This lesion preferentially affects labia majora. The patient had ulceronecrotic lesion involving right labia majora and extending to the ipsilateral labia minora. Diagnosis was based on vulvar biopsy which showed squamous cell carcinoma, the most common histologic type. Abdominal-pelvic MRI showed Stage III A squamous cell carcinoma according to 2009 FIGO classification. The patient underwent radical vulvectomy associated with bilateral inguinal lymphadenectomy followed by external radiotherapy.

Key words: Vulvar carcinoma, labia majora, ulceronecrotic cancer

Le cancer de la vulve est une affection néoplasique peu fréquente représentant moins de 5% des cancers gynécologiques, il survient le plus souvent chez des femmes âgées. Notre patiente est âgée de 70 ans. La symptomatologie clinique était dominée par un prurit vulvaire évoluant depuis 6 ans, négligé par la patiente. La lésion touche de manière préférentielle les grandes lèvres, c'est le cas de notre patiente qui présentait une forme ulcéro-nécrotique qui a touché la grande lèvre droite puis s'est étendu à la petite lèvre homolatérale. Le diagnostic était posé après la réalisation d'une biopsie vulvaire qui avait conclu à un carcinome épidermoïde, type histologique le plus fréquent. L'IRM abdomino-pelvienne avait classé la tumeur selon la classification FIGO 2009 en stade III A. La patiente avait bénéficié d'une vulvectomie élargie associée à une lymphadénectomie inguinale bilatérale suivie d'une radiothérapie externe.



Figure 1: Aspect clinique de la lésion ulcéro-nécrotique de la grande lèvre droite étendue à la petite lèvre homolatérale